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اخبار
در نشست »سينمای ترور« مطرح شد؛
روايت حسن عباسی از 

اشتباه بزرگ ترامپ
نشست  در  عباسی  حسن 
دوره  دهمین  در  ترور«  »سینمای 
»عمار«  فیلم  مردمی  جشنواره 
عمار  فیلم  جشنواره  کرد  تأکید 
رویداد هنری  به یک  تبدیل  نباید 

بی خاصیت شود.
ترور«  »سینمای  نشست 
عصر  عباسی  حسن  سخنرانی  با 
امروز شنبه ۱۴ دی ماه در سینما 
فلسطین تهران و در حاشیه دهمین 
جشنواره مردمی فیلم عمار، برگزار 

شد.
عباسی در ابتدای این نشست 
شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی 
را تسلیت گفت و بیان کرد: انسان 
بلکه  نیست،  اسطوره  اسلام،  تراز 
حقیقت است و در حقیقت نزدیک 
بودن به حق را نشان می دهد. کسی 
مانند سردار شهید قاسم سلیمانی 
که ۴۱ سال پوتین از پایش در نیامد 
و کوه به کوه دنبال شهادت رفت، 
از  بعد  که  کرد  زندگی  گونه ای  به 
شهادت وی ابلیس بزرگ خوشحال 
نداشت.  مخفی  زندگی  وی  شد. 
یک مقام رسمی جمهوری اسلامی 
ایران بود که در یک سفر دیپلماسی 
نظامی، وارد عراق شد و همان جا 

توسط آمریکا به شهادت رسید.
از  دیگری  بخش  در  وی 
صحبت های خود با اشاره به اینکه 
بیست و  اول قرن  تراز دهه  انسان 
فوتبالیست ها،  مانند  کسانی  یکم 
هستند  خواننده ها  و  هنرپیشه ها 
می گویند،  سلبریتی  آن ها  به  که 
توضیح داد: اما انسان تراز اسلام و 
شخصی  ایران،  اسلامی  جمهوری 
مانند قاسم سلیمانی است، که یک 
اسطوره ای  پدیده  و  است  حقیقت 
نیست. ابرانسانی که آمریکا بارها از 
آن شکست خورده است. بزرگترین 
دستور  که  بود  این  ترامپ  اشتباه 
صادر  را  سلیمانی  سردار  شهادت 
تا  شد  سبب  مساله  همین  و  کرد 
قاسم سلیمانی به یک حقیقت ابدی 

تبدیل شد.
داد:  ادامه  دانشگاه  استاد  این 
ایدئولوژی نفی اخلاق در واقع اخلاق 
را زیر سوال بردن است و اگر فرد 
مقید به انگاره های اخلاقی باشد آن 
گزاره های اخلاقی را در انسان نابود 
کند. در این میان افرادی هستند که 
اخلاق گرا و یا اخلاق گریز هستند، 
اخلاق گراها کسانی هستند که اگر 
کسی بالای سرشان نباشد، اخلاق را 
رعایت می کنند و در نهایت شرایطی 
فراهم می شود تا در اخلاق گراها هم 
اهمیت رعایت اخلاق را نابود کنند.

»پروژه ترور« را ببينيد تا 
تروريست را بشناسيد

سینمای  به  اشاره  با  عباسی 
ایی  پدیده  آمریکا  گفت:  ترور، 
مانند ۱۱ سپتامبر را ایجاد کردند 
تا هرزمان که لازم شد یک شخص 
را به آن نسبت دهند، همان گونه 
که سردار شهید سلیمانی به اتفاقات 
۱۱ سپتامبر مربوط کردند و وی را 

یک تروریست خوانده اند!
از  دیگری  بخش  در  وی 
برای  کرد:  بیان  خود  صحبت های 
را  سلیمانی  سردار  اینکه  با  مقابله 
کنند،  معرفی  تروریست  به عنوان 
فیلم سینمایی »پروژه ترور« باید در 
سینماهای کشور نمایش داده شود 
کسانی  چه  تروریست ها  بدانید  تا 
هستند. یکی از خیانت های دولت و 
صدا و سیما این بود که این فیلم 
را در سال ۱۳۹۳ نمایش ندادند تا 
با  مقابله  برای  آن  از  بتوانیم  امروز 
تروریست خواندن سردار سلیمانی 

استفاده کنیم.
داد:  ادامه  دانشگاه  استاد  این 
اگر مدیرانی وجود داشته باشد که 
بتوانند آثاری که در جشنواره فیلم 
عمار ساخته می شود را در تلویزیون 
است،  خوب  بسیار  دهند  نشان 
عمار  فیلم  جشنواره  خوشبختانه 
نشدنی ها  که  دارد  را  ظرفیت  این 
را به نمایش بگذارد، البته به تازگی 
این  برگزارکنندگان  که  شنیده ام 
جشنواره جرات نکرده اند که مستند 

»اختاپوس« را نمایش دهند.
حوزه  در  کرد:  تاکید  وی 
مستندسازی جوان هایی داریم که 
کار خود را در حوزه مستندسازی 
می دهند.  انجام  خوب  بسیار 
فیلم  جشنواره  جشنواره،  این 
فجر  فیلم  جشنواره  نیست،  فجر 
به  و  است  شده  خارج  محتوا  از 
فجر  ندارد  ربط  که  چیزی  تنها 
انقلاب اسلامی است، به جشنواره 
»سینما حقیقت« هم نمی پردازیم 
تنها  به  جشنواره  این  که  چرا 
حقیقت  ندارد  توجه  که  چیزی 
معرف  عمار  جشنواره  است. 
که  هرکس  و  است  عمار  حضرت 
می کند  پیدا  راه  این جشنواره  به 

باید خود را عماری بداند.

تهيه كننده »به وقت شام« روايت كرد؛

فیلمی که حاتمی کیا می خواست از »حاج قاسم« بسازد
سینمایی  فیلم  تهیه کننده  خزاعی  محمد 
»به وقت شام« برای اولین بار ماجرای ابراز علاقه 
ابراهیم حاتمی کیا به ساخت فیلمی درباره حاج 
قاسم سلیمانی در محضر رهبر انقلاب را روایت 

کرد.
فیلم  جشنواره  دبیر  خزاعی  محمد 
»مقاومت« و تهیه کننده فیلم سینمایی »به وقت 
فیلمی  نشدن  ساخته  دلایل  به  اشاره  با  شام«،  
ایران،  سینمای  در  سلیمانی  قاسم  حاج  درباره 
دیدار  در  و گفت:  پرداخت  بیان یک خاطره  به 
خصوصی که با ابراهیم حاتمی کیا خدمت مقام 
معظم رهبری رفته بودیم، آقا ابراهیم به حضرت 
زندگی  فیلم  دارم  دوست  من خیلی  گفتند  آقا 
عنوان  هیچ  به  ایشان  اما  بسازم  را  قاسم  حاج 
ایشان  گفنتد  هم  آقا  حضرت  نمی شود.  راضی 
خیلی مشغله دارند و شاید دلیلش همین است؛ 
وحید  سردار  آن  از  بعد  کن!  صبر  قدری  شما 
هم گفتند می خواهید برویم خانه حاج قاسم و 
جلسه بگذاریم تا راضی شان کنیم اما ایشان هیچ 

رغبتی ندارند.
وی در ادامه توضیح داد: تصاویر زیادی از 
حاج قاسم ضبط شده ولی هیچ کدام هنوز بیرون 
نمی خواستند  قاسم ها  حاج  امثال  است.  نیامده 
هم  منیتی  و  شود  صحبت  خودشان  درباره 
عبور  مرحله  این  از  آدم ها  برخی  نداشتند. 
می کنند و اهداف والاتری دارند تا اینکه خودشان 

را پرزنت کنند.
ویژه برنامه  در  که  سینما  تهیه کننده  این 
مناسبت  به  و  سه  شبکه  بخیر«  صبح  »سلام 
شهادت سردار قاسم سلیمانی صحبت می کرد، 
حوزه  در  که  کسانی  تمام  اکنون  کرد:  اذعان 
بار  می کنند  کار  اقتصاد  یا  سیاست  فرهنگ، 
مسئولیتشان زیاد شده است. خیر و شر مشخص 
است و نمی شود عافیت طلب بود و تصمیم نگرفت. 
مرز مشخصی بین آدم هایی که خیر و شر وجود 
دارد و اینطور نیست فضا غبارآلود باشد و نتوانید 
تصمیم بگیرید. آدم ها در این وضعیت نمی توانند 
بگویند ما نمی دانیم دشمن واقعی کیست. برخی 
می گفتند اصلا چرا باید برویم سوریه بجنگیم و 
برخی  ندارند.  هم  استدلالی  هیچ  کنیم.  هزینه 
بچه ها جلوی تلویزیون های خارجی می نشینند و 
فردا صبح تحلیل صدای آمریکا و بی بی سی را 
برای ما می گویند. عافیت طلبی درد بزرگی است 

که گریبان خیلی هایمان را گرفته است.
شهادت حاج قاسم یک تولد بود

قاسم  حاج  شهادت  اینکه  بیان  با  خزاعی 
دنیا  این پس مردم  از  داد:  ادامه  بود،  تولد  یک 
قاسم ها  حاج  و  شناخت  خواهند  را  قاسم  حاج 
خواهند آمد و الگوی نوجوانان خواهند شد. برخی 
دوستان می گفتند حالا تکلیف چه می شود؟ به 
آنها گفتم مسیر انقلاب را نگاه کنید از دهه 60 
اینقدر فراز و نشیب داشته ایم؛ بهشتی، مطهری، 
چمران را از ما گرفته اند اما این مسیر ادامه پیدا 

کرد. خط و مسیر ما مشخص است.
در  که  داریم  را  آدم  کدام  شد:  یادآور  وی 
کشورهای مختلف برایش عزاداری کنند؟ مردم 
کشورهای مختلف دوستش داشته باشند. سردار 
سلیمانی معامله ای با خدا کرده و خدا به او عزت 
داده است وگرنه در همین تهران روزانه ۴00 نفر 
فوت می کنند، در کل کشور آمار بگیرید تعداد 
خیلی بیشتر است اما خبر از کدام یک از آن ها 
خوب  آدم های  این ها  بین  نمی گویم  هست؟ 
نخواسته اند  که  هستند  هم  خدا  اولیا  نیستند، 
آشکار شوند. مفهوم حرفم این نیست. می گویم 
این عزت و شکوه و عظمت در کشورهای منطقه 
را که می بینید، متعلق به کسی است که برای 
رضای خدا کار کرده است. کسانی که در قطار 

از آن پیاده شده اند و  اما  جنگ بوده اند 
دوست  و  رفته اند  پست  و  قدرت  دنبال 
دارند دوباره عزت پیدا کنند، اما نمی شود.
شام«  وقت  »به  تهیه کننده 
هیچ کس  را  حججی  شهید  شد:  یادآور 
به  عزت  همه  این  خدا  اما  نمی شناخت 
او داد چون خالص بوده است و خودش 
را برای مقوله بزرگتر آماده کرده است و 

اینها شوخی نیست.
قول حاتمی کیا به حاج قاسم برای 

»به وقت شام«
درباره  دیگر  بخش  در  خزاعی 
ما  گفت:  فیلمسازی  در  دغدغه هایش 
کار  سینما  در  که  کسانی  عنوان  به 
خوبی  آثار  می خواهد  دلمان  می کنیم، 
برای مخاطبان تولید کنیم و دلبستگی 
آدمها مشخص است. من این آدمها را از 
نزدیک دیده ام و در این فضا تنفس کرده 
ام و برایم باعث افتخار است تا از این فضا 

جدا نشوم.
وقت  »به  تحقیقات  درباره  وی 
شام« توضیح داد: آقای حاتمی کیا برای 
به  اوج  سازمان  هماهنگی  با  تحقیقات 
سوریه رفتند و این مرحله چند ماه طول 
کشید و با هماهنگی هایی که حاج قاسم 
دستور آن ها را داده بود، همه جا حضور 
داشت و شرایط حضور در مناطق جنگی 
هم برای او مهیا شد. او پس از برگشت 
مرا  و  رسید  قصه ۱0 صفحه ای  به یک 

صدا زد.
شام«  وقت  »به  اولیه  نسخه 
برای  را  نمایش  اولین  و  شد  آماده 
با  ایشان  که  گذاشتیم  سلیمانی  سردار 
خانواده شان تشریف آوردند. برای بچه ها 
که  سلیمانی  سردار  بود  جالب  خیلی 
بسیار این منطقه و خیلی از کشورهای 
می کنند،  بحث  ایشان  درباره  مختلف 
چقدر آدم ساده و خودمانی و صمیمی 
اهالی  با  خوبی  رابطه  چه  و  هستند 

فرهنگ و هنر دارند

این تهیه کننده ادامه داد: زمانی که من این 
قصه را خواندم گفتم این پروژه، پروداکشن بسیار 
سنگینی دارد و تا زمانی که زیرساخت های آن 
را آماده کنیم و به ویژوال های آن بپردازیم، در 
اردیبهشت  از  حالت  خوشبینانه ترین  و  بهترین 
سال بعد می توانیم این کار را شروع کنیم، اما او 
به من گفت من به حاج قاسم قول داده ام این را 
امسال تمام کنم. پرسیدم چرا؟ گفت حاج قاسم 
موضوع  و  ساخته شود  امسال  کار  این  گفته اند 
داعش در سال آینده تغییر خواهد کرد. همین 
خوب  حمایت  با  روز  شبانه  ما  افتاد.  هم  اتفاق 
سازمان اوج تلاش کردیم و بچه ها حتی یک روز 
آف نداشتند و سه چهار ماه کار کردیم تا به زمان 

اکران فیلم رسیدیم.
خزاعی یادآور شد: نسخه اولیه کار آماده شد 
و اولین نمایش را برای سردار سلیمانی گذاشتیم 
برای  آوردند.  تشریف  خانواده شان  با  ایشان  که 
بچه ها خیلی جالب بود سردار سلیمانی که بسیار 
این منطقه و خیلی از کشورهای مختلف درباره 
ایشان بحث می کنند، چقدر آدم ساده و خودمانی 
اهالی  با  خوبی  رابطه  چه  و  هستند  و صمیمی 

فرهنگ و هنر دارند.
تهیه کننده »به وقت شام« تاکید کرد: حاج 
که حوزه  بود  نظامی  افراد  سلیمانی جزو  قاسم 
فرهنگ را به خوبی می شناخت. ما در سوریه در 
منطقه ای می خواستیم کار کنیم که بسیار بسیار 
برای دولت سوریه مهم بود و قرار بود پروازمان از 
کاخ ریاست جمهوری در دمشق باشد. این جزو 
مناطق ممنوعه در هر کشوری است و در وضعیت 
یک  هماهنگی اش ظرف  افتاد  اتفاق  که  جنگی 
روز دو روز با دو تا تلفن انجام شد. پس زمینه 
آدم  یک  اندیشه  و  تفکر  خوب  پشتیبانی  این 
بزرگ است که جریان فرهنگ و تاثیرگذاری یک 
محصول هنری را می داند و این نگاه است که آدم 

را مجذوب می کند.
اکران خصوصی  اضافه کرد: من حین  وی 
دقت  او  عکس العمل های  به  سردار  برای  فیلم 
می کردم و برخی از صحنه ها می دیدم که دارد 
اشک می ریزد. بعد از فیلم به ما گفت من تمام 
این لحظاتی را که ترسیم کردید بدترشان را از 
نزدیک دیده ام و خاطرات سالهایی که در سوریه 
او  شد.  زنده  برایم  می کردیم  مبارزه  داعش  با 
نشست و با بچه ها گفتگو کرد و به آن ها هدایای 
ویژه ای از جمله انگشتر متبرک داد. شما احساس 
نمی کردید با آدم بزرگی صحبت می کنید بلکه 
تراز خودشان حرف می زدند،  با آدمی هم  انگار 

آنقدر که سردار سطح خود را پایین می آورد.
در  وقتها  بعضی  شما  شد:  یادآور  خزاعی 
هم  ایشان  می دیدید  می کردید  تردد  فرودگاه 
برای پرواز آمده است. این جنس ارتباط ایشان با 
مردم و رابطه خودمانی و صفایی که داشت باعث 

او حرف می زنیم، جدا  امروز که درباره  می شود 
از اینکه یک  از رشادت ها و ایستادگی ها و جدا 
قهرمان ملی را از دست داده ایم و متاثر هستیم 
بحث ارتباط دلی است که با او برقرار می کردیم 
و ما کمتر شخصیت هایی هستیم از اول انقلاب 
تاکنون که فوتشان باعث چنین تاثری شده باشد 

و این افراد معدود هستند.
را  انتشارشان  قاسم  حاج  که  فیلم هایی 

ممنوع کرده بود
فیلم  بین المللی  پانزدهمین جشنواره  دبیر 
در  می توان  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  »مقاومت« 
جشنواره ها جایزه ای را ویژه حاج قاسم مشخص 
کرد یا فیلمی درباره ایشان ساخته خواهد شد، 
گفت: ما یک اسطوره را از دست داده ایم و این 
شهدای  از  خیلی  داد.  خواهد  رخ  قطعاً  اتفاق 
و  بوده اند  تاثیرگذار  که  داشته ایم  هم  دیگری 
در  را  تهرانی مقدم  شهید  هستند.  گمنام  حتی 
است.  نداشته  خدمات  کم  ایشان  بگیرید.  نظر 
دانشمندان زیادی در این حوزه کار می کنند و 
اینکه جوایز و بخش هایی گذاشته شود مباحث 
جدی خواهد بود. حاج قاسم فیلم و راش خیلی 
کرده  ممنوع  را  آن ها  توزیع  ولی  دارد،  زیاد 
کار  مختلف  مناطق  در  که  بچه هایی  تمام  بود. 
از جمله آقای شعبانی که در روایت  می کردند، 
فتح هستند، لحظات نابی از حاج قاسم سلیمانی 
دارند اما خودشان گفته بودند اجازه انتشارشان 
را ندارید و حالا که دیگر حاج قاسم نیستند باید 
و  داشت  خواهیم  اعتنایی  قابل  آثار  چقدر  دید 

شخصیت او را خواهیم شناخت.
حاج قاسم خیلی آقای حاتمی کیا را دوست 
داشت. بعد از تماشای »به وقت شام« او را بوسید 
و ابراز لطف کرد و گفت این جزو معدود آثاری 
بود که در سینمای ایران جسارت داشت و تک 
تک واقعیت هایی که من لمس کردم و خاطرات 

آن برای من زنده شد
وی درباره سختی های ساخت »به وقت شام« 
که در زمان حضور داعش در سوریه ساخته شده، 
در حوزه  که  بچه هایی  معتقدم  داد: من  توضیح 
دفاع مقدس و انقلاب کار می کنند خودشان در 
حال جنگ هستند و جنگ را تجربه می کنند. فقط 
کسانی که سلاح دست می گیرند جنگ نمی کنند. 
جنس قصه هایی که طراحی می کنیم و سختی 
کار آدمهایی را می طلبد که خودشان هم دوست 

داشته باشند این کارها را تجربه کنند.
آمد  پیش  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  خزاعی 
سراغ بازیگر خاصی به خاطر سختی کار نروید، 
داشتند  دوست  بازیگرها  از  خیلی  کرد:  اظهار 
کارگردان ها  از  خیلی  کنند.  کار  حاتمی کیا  با 
اسمشان که می آید بازیگرها به خاطر سابقه آن ها 
دوست دارند با آن ها کار کنند. برخی کارگردان ها 
روزی  و  هستند  سرحال  و  دارند  ساده ای  قصه 

برخی  می روند.  و  می گیرند  سکانس  تا  چهار 
کارگردان ها کار برایشان زندگی است. من حس 
کردم فیلم برای حاتمی کیا مثل فرزند او و بخشی 
از زندگی اش است. از وقتی فیلم شروع می شود او 

داخل لاک خودش می رود.
این تهیه کننده اذعان کرد: سر کار آخرش 
شنیده ام  ۴ ماه گچساران بوده و اصلا برنگشته 
با  اینگونه  هم  همکارانش  دارد  توقع  او  است. 
سر  که  است  نفری  اولین  او  باشند.  همراه  او 
صحنه می آید و آخرین نفری است که می رود. 
تمام برنامه هایش را چک می کند و جزو معدود 
احساس می کنید  است که شما  کارگردان هایی 
همه خیلی چیزها از او می توانند یاد بگیرند. تا 
به یک قصه نرسد و آن را از جنس کار خودش 
نداند سراغ آن نمی رود. پیش آمده تحقیقات ۴ 
کار را به صورت همزمان پیش می برد و در نهایت 
همه را تعطیل می کند چون می گوید از جنس 

من نبوده است.
سرلشگر  و  گذشته  سربازی  از  حاتمی کیا 

سینمای ما است
سربازی  از  حاتمی کیا  کرد:  تصریح  وی 
گذشته و در فضای سینمای ما سرلشکر است. 
اوایل  بودم،  رفته  سوریه  به  جنگ  از  قبل  من 
جنگ رفتم، به بهانه این فیلم رفتم و آخرین بار 
هم دی ماه سال گذشته بود که به سوریه رفتم 
و تفاوت های آن را زمانی که زندگی در جریان 
بود و زمانی که اطراف زینبیه، هتل ها و فضاها 
و  بود  ناامن  آنجا  بود حس کردم.  تخریب شده 
برای  می توانستند  مشخص  زمان  یک  در  فقط 

زیارت ما را ببرند.
خزاعی ادامه داد: با مهرداد خوشبخت که 
آقای  و  بود  او سپرده  به  را  کارهایی  حاتمی کیا 
هلی  با  بودیم.  آنجا  صحنه مان  طراح  پناهی 
کوپتری که شیشه هایش شکسته بود آنجا رفتیم. 
بچه ها می گفتند یعنی ما سالم می رسیم؟ گفتم 
بله با همین امکانات دارند می جنگند. تلما کاملا 
حال  این  با  داشت،  ناامنی  فضای  و  بود  خالی 
بچه ها حاضر شدند که بیایند. من چاه های نفت 
را در مسیر دیدم که دست روس ها بود. منطقه 
آثار باستانی تلما هم دست روس ها بود. در شهر 
هم تک تک هتل ها و خیابان هایی که قبلا در آنها 
زندگی بوده است، خالی از سکنه و ویران بود. تا 
از نزدیک نبینید و درک نکنید نمی فهمید جنگ 
است.  افتاده  سوریه  در  اتفاقی  چه  و  چه  یعنی 
بزرگی  آدمهایی  چنین  رشادت های  نمی فهمید 
شهدای  تک  تک  و  سلیمانی  قاسم  حاج  مثل 
مدافع حرم که به آنها مدیونیم چگونه بوده است.
تهیه کننده »به وقت شام« ادامه داد: ما تا 
غروب آفتاب داشتیم کار می کردیم و سریع که 
آمدیم برگردیم، هلی کوپتر به مشکل خورد. تا 
توانستیم در فرودگاه دمشق  نیم ۱0 شب  و   ۹
بنشینیم. بازسازی چنین صحنه هایی کار آسانی 
نیست و به شدت یکی از مجموعه کارهای سخت 
سینمای ایران بود و همه ما یک امید داشتیم که 
این فیلم مورد توجه مردم و خانواده های شهدای 

مدافع حرم قرار بگیرد.
وی درباره نظر شهید سلیمانی درباره این 
فیلم توضیح داد: تکه مصاحبه ای از حاج قاسم 
را دوست  آقای حاتمی کیا  ایشان خیلی  هست. 
داشت. بعد از تماشای »به وقت شام« او را بوسید 
و ابراز لطف کرد و گفت این جزو معدود آثاری 
بود که در سینمای ایران جسارت داشت و تک 
تک واقعیت هایی که من لمس کردم و خاطرات 
بود  به شدت خوشحال  زنده شد.  برای من  آن 
ایران ساخته شده  اثری در سینمای  که چنین 
است و از بچه های اوج که پشتیبانی خوبی کردند 

تشکر کرد.

یک فنجان چای داغ
همراه با فيلمسازان »عمار«؛

افشای پشت پرده ماجرای كشتی های چينی در مستند »ترال«
افشای پشت پرده  به  به کارگردانی حجت الله عدالت پناه  مستند »ترال« 

ماجرای کشتی های چینی در دریای خلیج فارس می پردازد.
با خبرگزاری  گفتگو  در  »ترال«  کارگردان مستند  عدالت پناه  حجت الله 
مهر با اشاره به تهیه و تولید این مستند و ارسال آن برای حضور در دهمین 
جشنواره مردمی فیلم »عمار« گفت: در مستند »ترال« سعی شده است با اتکا 
بر اسناد رسمی سازمان شیلات و همچنین با کمک گرفتن از تصاویر مربوط به 
صید ماهیان »ترال« توسط کشتی های به اصطلاح چینی، اصل ماجرا و عوامل 
پشت پرده آن را برای مخاطب روشن سازیم و از سوی دیگر در این مستند تلاش 

شده تبعات این اتفاق را از دیدگاه زیست محیطی بررسی کنیم.
وی افزود: مسئله  اصلی این مستند از آنجا شروع شد که خبری مبنی بر 
صید غیرقانونی ماهیان خلیج فارس توسط کشتی های چینی در فضای مجازی 
منتشر شد و نگرانی هایی را به وجود آورد. بعد از انتشار این خبر با تعدادی از 
خبرنگاران تماس گرفته شد تا واقعیت امر مشخص شود و پس از آن در سفری 

که به منطقه خلیج فارس داشتیم، ماجرا را از نزدیک مشاهده کردیم.
این مستندساز ادامه داد: آن چیزی که باعث شد این موضوع را با جدیت 
پیگیری کنیم، مشاهده وضع زندگی مردم مناطق ساحلی استان هرمزگان بود. 
مخارج زندگی مردم این مناطق به صورت کامل از طریق دریا تامین می شود 
و مردمان این منطقه عموما در فقر به سر می برند، در چنین شرایطی نمی توان 
پذیرفت که عده ای به واسطه برخورداری از روابط قدرت، راه امرار معاش مردم را 

سد کرده و حقوق آن ها را ضایع کنند.
عدالت پناه بیان کرد: در گام اول تصمیم گرفتیم که صحت و سقم اخبار 
منتشرشده حول موضوع را بررسی کنیم، در همین راستا با یکی از دوستان در 
بندرعباس به نام عباس بقاپور ارتباط گرفتیم و ایشان پیشنهاد دادند که ما به 

این منطقه سفر کنیم و واقعیت امر را از نزدیک مشاهده کنیم.
وی افزود: طی اولین سفری که به منطقه خلیج فارس داشتیم، با کمک 
از  تصاویری  و  رفتیم  چینی  کشتی های  ماهیگیری  محل  به  بقاپور  جناب 
دست اندازی غیرمنصفانه این کشتی ها به آب های خلیج فارس تهیه کردیم که 

در مستند »ترال« آورده شده است.

ماه ۱۳۹۷ صورت  مرداد  این سفر که در  در  داد:  ادامه  این مستندساز 
گرفت، به منظور انجام تحقیقات میدانی به منطقه خلیج فارس عازم شدیم. 
هرچند که انجام تحقیقات میدانی خطراتی را بهد دنبال داشت و ممکن بود 
مشکلاتی از جانب  ذی نفعان این پرونده برای افراد گروه به وجود آید اما با این 
حال چاره ای جز انجام تحقیقات میدانی و کسب اطلاعات و اسناد مطمئن حول 

سوژه موردنظر وجود نداشت.
عدالت پناه بیان کرد: بعد از این که واقعیت خبر برای ما روشن شد، تصمیم 
گرفتیم در مرحله بعد به سراغ مردم مناطق ساحلی استان هرمزگان برویم تا 
وضع زندگی آنان و نظرشان در مورد ماهیگیری کشتی های چینی را جویا شویم، 
علاوه بر این به سراغ مسئولان سازمان شیلات رفتیم و علت اعطای مجوز به 
این گونه کشتی ها را بررسی کردیم که البته پاسخ واضحی از جانب مسئولان 

دولتی دریافت نشد.
وی اضافه کرد: علاوه بر گفتگوهایی که با مردم بومی مناطق ساحلی خلیج 
و همچنین مسئولان ذیربط در حوزه صید دریایی داشته ایم، مصاحبه هایی نیز با 
اساتید دانشگاه در رابطه با تبعات زیست محیطی صیدِ بی حساب و کتاب ماهیان 

ترال در آب های این منطقه انجام شده است.
این مستندساز عنوان کرد: یکی از ایرادات سیستم مدیریتی کشور این 
است که وقتی یکی از مدیران یا کارمندان، تصمیم اشتباهی اتخاذ می کند یا 
تخلفی صورت می دهد نه تنها با او برخورد نمی شود بلکه بعضا ارتقا رتبه هم 
می گیرد به طور مثال در پرونده صید ماهیان ترال، می بینیم فردی به نام پرویز 
محبی که مدیر سازمان شیلات استان هرمزگان است بعد از تخلفاتی که در 
حوزه مدیریتی او اتفاق می افتد، به معاونت سازمان شیلات کل کشور منصوب 

می شود.
عدالت پناه اظهار کرد: مشکل دیگری که وجود دارد، عدم پاسخگویی 
مسئولان دولتی نسبت به تصمیم های اتخاذشده و اقدامات صورت گرفته در 
دوران مدیریتی شان است. در موضوع صید ماهیان ترال، بنده با جناب محبی 
تماس گرفتم و کم و کیف ماجرا را از ایشان جویا شدم اما او حاضر به شفاف سازی 
حول این موضوع نشد و با این استدلال که »مدیریت شیلات هرمزگان را تحویل 
داده است« از پاسخگویی در مورد نحوه اعطای مجوز به کشتی های چینی و بیان 

جزئیات این اقدام، امتناع کرد.
وی تصریح کرد: پس از تغییراتی که در ساختار مدیریتی شیلات استان 
هرمزگان اتفاق افتاد، با آقای بارانی مسئول شیلات شهر بندعباس تماس گرفتیم 
که او نیز ما را به روابط عمومی سازمان شیلات استان هرمزگان حواله داد و 

مسئولان شیلات استان نیز حاضر به مصاحبه نشدند.
این مستندساز اظهار کرد: کشتی هایی که تحت عنوان کشتی  چینی در 
خلیج فارس به صید ماهیان ترال مشغول بودند هیچ ارتباطی با دولت چین 
ندارند. موضوع از این قرار است که عده ای از افراد ذی نفوذ و حتی برخی از 
مدیران بازنشسته سازمان شیلات با رانتی که در اختیار داشته اند، مجوز صید 

وسیع ماهیان ترال در این منطقه را اخذ کرده اند.
عدالت پناه عنوان کرد: در بخش های از مستند »ترال«، نقش بازنشستگان 
سازمان شیلات در پرونده صید ماهیان ترال و همچنین سوءاستفاده از اطلاعات 
و روابط سازمانی در صدور این مجوزهای رانتی به وضوح مورد اشاره قرار گرفته 

است.
وی بیان کرد: متاسفانه در حال حاضر میزان صید ماهیان ترال توسط 
باب  در  و همچنین شفافیتی  نیست  به اصطلاح چینی مشخص  کشتی های 
میزان صادرات این گونه از ماهیان وجود ندارد، حتی در بازدیدهایی که صورت 
گرفت، متوجه شدیم این کشتی ها به فروش گازئیل نیز مبادرت دارند که خبر از 

چشم پوشی دستگاه های نظارتی از تحرکات این کشتی ها می دهد.
این مستندساز اضافه کرد: در بخش دیگری از سخنان خود به نارضایتی 
مردم ساکن در مناطق ساحلی خلیج فارس اشاره کرد و بیان کرد: سوءاستفاده 
افراد صاحب نفوذ از محیط زیست دریا که منبع درآمد مردم منطقه خلیج فارس 
محسوب می شود موجب شکل گیری نارضایتی عمومی در بین مردم شده است 
و این ظرفیت وجود دارد که نارضایتی مردم شدت گرفته و در قالب اعتراضات 

خشن ظهور کند.
عدالت پناه یادآور شد: در خلال این مستند، موضوع صید ماهیان خلیج 
فارس توسط کشتی های چینی را از احمد مرادی نماینده مردم هرمزگان در 
مجلس شورای اسلامی جویا می شویم و این مسئله به وضوح دیده می شود 
که مسئولان دولتی حتی به نمایندگان مجلس هم پاسخگو نیستند کمااینکه 
با پیگیری های نمایندگان مجلس، وزیر جهاد کشاورزی مورد استیضاح قرار 

می گیرد اما توضیحات قانع کننده ای از جانب وی شنیده نمی شود.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است

دو شنبه 16 دی 1398
10 جمادی الاول 1441  6 ژانویه 2020 
شماره 2884   8 صفحه


